

1918ko Espanako Gripea.

AVISO AL PUBLICO

Por razones de Higiéne se recomienda a todos
no permanezcan en los Establecimientos más que
el tiempo necesario para hacer la consumación.

La Junta de Sanidad.

Imp. de Víctor Fernández, Barrencale, 22

©Eibarko Udal Artxiboa
Archivo Municipal de Eibar

Gripe Espainiarak 40 milioi pertsonatik gora hil zituen mundu osoan 1918 eta 1920 bitartean, Eibarren 1918ko urriaren hilean 506 kutsatze eta 13 hildako baino gehiago zeuden. Ez dakigu zein izan zen izurritearen kopuru zehatza, baina historiako suntsitzaleena dela uste da. Mende bat geroago, oraindik ez dakigu zein izan zen izurrite haren jatorria.

Ikertzaile batzuek diote Frantzian hasi zela 1916an edo Txinan 1917an; ikerketa askok lehen kasuak Fort Rileyko base militarrean kokatzen dituzte (EAB), 1918ko martxoaren 4an.

Europaren lehen kasuak erregistratu ondoren, gripea Espainiara pasatu zen, seguru asko Frantziara lanera joaten ziren sasoikako langileen bidez. Herrialde neutrala izanik Lehen Mundu Gerran, beste herrialde batzuek ez bezala —gerran buru-belerri sartuak baitzeuden—, ez zuen zentsuratu gaitzari buruzko txosten eta ondorioak argitaratzea.

Arazoaren berri eman zuen herrialde bakarra izateak eragin zuen izurritea Gripe Espainiar gisa ezagutzea. Eta epizentroa izan ez arren, Espainia herrialderik kaltetuenetako bat izan zen: 8 milioi pertsona kutsatu eta 300.000 hil ziren.

1920ko udan, birusa iritsi zen bezala desagertu zen.

Toribio Echevarriak Viaje por el país de los recuerdos liburuan gure herrian gertatutakoa gogoratzen du:

En Eibar, si no recuerdo mal, fue entre el otoño de 1918 y la primavera de 1919, que la peste causó mayores estragos. Apenas había casa de donde no hubiesen salido varios entierros y ni familia que no llevase luto por alguno de sus miembros cuando no por varios.(...) La ciencia confesaba su impotencia y ni la fe bastaba, porque, como he dicho, no había señal de Dios que

la apartase de la casa por mucho que se recurriera a toda suerte de devociones.(...) Recuerdo que tuve tres enfermos a la vez en mi propia casa, siendo yo el único en pie que los pudiera atender. Y perdí un hermano mayor en lo mejor de su vida...(...) Ésta (Primera Guerra Mundial), en los cincuenta y un meses que duraron las hostilidades, ocasionó diez millones de muertos según las estadísticas oficiales; pero la peste que le siguió para castigo de tan enorme crimen, el cuarto jinete del Apocalipsis, mató mucha más gente en la vuelta triunfal que se dio por toda la redondez de la Tierra.

Eibarko Udal Artxiboa